
سخت ترین بازگشایی 
در تاریخ لیگ

در فاصله فقط سه روز تا بازگشایی 
لیگ برتر فوتبال کشور باید پرسید 
راهبردهای فدراسیون برای انجام 
بهینه این مسابقات چیست؟ 
برگزاری موفق این رقابت ها فقط 
رعایت زمان ها و تهیه امکانات 
و تدارک ملزومات سخت افزاری 
یک لیگ نیست بلکه در نظر 
گرفتن همه مواردی است که 
یک لیگ را کم اشتباه و پررونق 

می کند.
نه و  تا دیروز همیشه این بها
استدلال وجود داشت که اگر 
نارسایی هایی در لیگ بیست 
و دوم شکل می گیرد، به سبب 
الزام های مرتبط با برگزاری جام 
جهانی و شرکت مؤثر تیم ملی در 
آن میدان است و هر مسابقه ای 
که دچار تأخیر در برگزاری و یا 
خلل های دیگر در نحوه اجرایش 
می شد، با چنان استدلالی مورد 
رفع اتهام قرار می گرفت و معضل 
مرتبط با آن توجیه می شد. امروز 
که جام جهانی 2022 برگزار شده 
و در آستانه اتمام است، دیگر 
بهانه ای از آن قبیل در دست 
نیست تا خدشه های بعد در سایه 

آن طبیعی برشمرده شود.
لیگ برتر به سبب تعطیلی 50 
روزه ای که در آن اعمال شد، از 
زمان های عادی خود عقب است. 
درست است که سایر لیگ های 
جهانی هم سبب برگزاری جام 
جهانی در زمانی غیرمعمول از 
برنامه عادی خود عقب هستند 
و به نیم فصل نرسیده اند ولی 
آنها این هنر را دارند که با برگزاری 
سه چهار هفته عقب افتاده از 
نیم فصل اول در وسط هفته ها به 
طور اضطراری و در اولین زمان های 
پیش رو، سریعاً به نقطه ای برسند 
که معمولاً در اواخر دی ماه و 
اوایل بهمن در آن قرار دارند. 
برای ما که چنین هنرهایی نداریم 
و حتی ورزشگاه های چند تیم مان 
آمادگی برگزاری مسابقات را ندارند 
و تیم ها مجبور به کوچ موقتی و 
چند باره به نزدیک ترین استادیوم 
در استان های مجاور هستند حتی 
برگزاری معمولی مسابقات مان 
با انواع مشکلات عجین است. 
شتاب در کامل سازی مسابقاتی 
که هنوز 19 هفته از آن باقی است و 
مواردی مثل تعطیلات دو هفته ای 
نوروز 1402 و یا تأخیرهای برخاسته 
از بارش های زمستانی و خراب تر 
شدن زمین ها بر اثر بارندگی ها، 
مشکلاتی است که بیشتر برای ما 
مصداق دارد تا کشورهای صاحب 
فوتبالی پیشرفته تر و سازماندهی 
قوی تر، در نتیجه تأخیرهای اضافه 
بر آنچه تا به حال داشته ایم، 
انتظار لیگ را می کشد و یک بار 
دیگر لنگی های موجود در کارهای 
اجرایی لیگ چهره نشان خواهد 
داد و بر حجم مشکلات فکری 
و فشارهای روحی مسابقات روی 
تیم ها و مربیان آنها خواهد افزود. 
اینها مواردی است که سهیل 
مهدی مسئول کمیته مسابقات 
سازمان لیگ و همکارانش باید 
برای رفع آن آماده شوند و در این 
راه برنامه هایی دقیق و عاجل 
داشته باشند. در فوتبال ما حتی 
»با تماشاگر« یا »بدون تماشاگر« 
بودن مسابقات لیگ نیز یک 
بحث دائماً در حال تغییر است 
و داوری ها چنان مسأله ساز که 
مسئولان کمیته داوران مجبورند 
هر روز صبح تا شب ضایعات 
برخاسته از نحوه قضاوت داوران 
منتخب خویش را جمع و ابرهای 

تیره موجود را رفع کنند. 
حاشیه ها و برخوردهای تند و 
بی احترامی هم تا دل تان بخواهد 
در لیگ رواج دارد و وقتی مجموعه 
آنها را در نظر می گیرید به این 
نتیجه می رسید که بازگشایی 
لیگی در پیش است که شاید 
ین  له تر پرمسأ و  ین  سخت تر
عرصه در تاریخ 22 ساله برگزاری 

این مسابقات باشد.
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مهدی تاج

سفر نیمه کاره به قطر

مهــدی تــاج رئیس فدراســیون فوتبال کشــورمان کــه برای دیدن بــازی فینال 
جــام جهانــی بــه قطــر دعوت شــده بود، ایــن دیدار را تماشــا نخواهد کــرد و به 
ایران بازمی گردد. رئیس فدراسیون فوتبال که در روزهای گذشته راهی قطر 
شــده بــود، ســفر خــود را نیمــه کاره رها خواهد کــرد و به ایــران بازمی گردد. بر 
اســاس گفته نایب رئیس فدراســیون فوتبال، دلیل بازگشــت زودهنگام تاج 
به کشور، ایجاد هماهنگی لازم برای برگزاری دربی و لیگ برتر فوتبال است.

مارکار آقاجانیان:

قهرمانی در آسیا کار راحتی نیست

مــارکار آقاجانیــان مربــی تیــم ملــی دربــاره اینکــه آیــا بــا این شــرایط ژاپــن و کره 
جنوبــی، بــرای جــام ملت ها پتانســیل قهرمانــی داریــم، گفــت: »الان ژاپن، کره 
جنوبی، عربســتان، اســترالیا و قطر که میزبان اســت برنامه های شان از 8 سال 
قبل مشخص است. کیفیت شان را هم دیدید. باید با اینها رقابت کنیم. اگر با 
بهترین برنامه و بازی های تدارکاتی جلو برویم باز کار راحتی نیســت. هر کســی 
هم مربی باشــد همین اســت. نشــدنی نیســت ولی کار خیلی ســختی است.«

مهدی محمدنبی:

مسئولیت VAR  به افشاریان داده شده است

مهــدی محمدنبی نایب رئیس اول فدراســیون فوتبــال ایران درباره حضور 
سیستم  کمک داور ویدیویی  در فوتبال ایران توضیح داد: » VAR پرونده ای 
اســت کــه تــاج مســئولیتش را به خداداد افشــاریان و در بخــش حقوقی به 
براتی داده است. این بخش استعلام هایی دارد که باید انجام شود و هنوز 
بــه قــرارداد نرســیده اســت.« حالا باید منتظــر ماند و دید این سیســتم چه 

زمانی به ورزشــگاه های ایران می رســد.

فوتبال ایران زیر  ذره بین
مدیریت فوتبال 

برگــزاری دربــی بعــد از مدت ها تعطیلی 
لیــگ آن قــدر همــراه خــود هیجــان 
مــی آورد کــه قطعــاً می تواند مســئولیت 
رؤســای فدراســیون و ســازمان لیــگ را 
ســنگین کنــد و مســئولان فدراســیون 
باید آن قدر هوشــیار باشــند که برگزاری 
مســابقه ای با این همه دورنمای جذاب 
و هیجانــی حواشــی را نیــز زیاد می کند و 
بایــد در ایــن خصــوص تمــام جزئیات را 
در نظــر بگیرنــد. بــه همیــن دلیــل هــر 
چــه ثانیه هــا بــه زمــان برگــزاری دربــی 
99 نزدیــک می شــوند، ایــن مســئولیت 
ســنگین خــودش را بیشــتر نشــان 
می دهــد و طبیعــی اســت که حــول این 
اتفــاق بــزرگ هم حواشــی باشــد که هم 
جذابیــت آن را زیــاد کنــد و هــم لیــگ را 
بــا اتفاقــات غیــر منتظره مواجــه کند. با 
ایــن مقدمه چینی به ســراغ اصلی ترین 

موضوعاتــی می رویم که این روزها حول 
محــور دربــی مطــرح می شــود.

 
بدون تماشاگر یا با تماشاگر؟

ز  اصلی تریــن موضوعــی کــه قبــل ا
دربــی 99 بارهــا مطــرح شــده و تاکنــون 
پاســخ های متفاوتــی بــه آن از ســوی 
مسئولان سازمان لیگ داده شده؛ این 
اســت کــه دربی 99 بــا حضور تماشــاگر 
برگــزار می شــود و یــا اینکــه دو تیــم بــا 
سکوهای خالی مواجه شده و در غیاب 
طرفــداران خــود ایــن بــازی حســاس را 
برگــزار می کننــد؟ پاســخ اولیــه ســهیل 
مهدی مســئول ســازمان لیــگ این بود: 
»در خصــوص برگــزاری بــازی دربــی بــا 
تماشــاگر تصمیم گیرنــده اصلــی افــراد 
دیگــری هســتند.« پاســخ هوشــیارانه 
ســهیل مهــدی خــودش گویــای همــه 
چیــز بــود و نشــان مــی داد دربــی 99 
بــدون حضور تماشــاگر برگزار می شــود 
و ســازمان لیــگ هــم نقــش زیــادی در 
اجرایــی کــردن ایــن تصمیــم نــدارد. اما 
همیــن که مدتــی از این ماجرا گذشــت 
و دو تیــم اســتقلال و پرســپولیس بارهــا 

تمایــل خــود را بــرای حضــور تماشــاگر 
در ایــن بــازی نشــان دادنــد، نحــوه 
پاسخگویی مســئولان سازمان لیگ به 
ســؤال برگــزاری دربی با تماشــاگر کاملاً 
فــرق کــرد و مــردان ســاختمان ســئول 
ســعی کردنــد بــا دوپهلو پاســخ دادن به 
ایــن ســؤال بــه نحــوی قســر در برونــد.

 
لغو بازی به دلیل آلودگی هوا

 در حالــی کــه همچنــان اهالــی فوتبــال 
مانده انــد کــه بــازی دربــی بــا تماشــاگر 
برگزار می شــود یا خیــر؟ یک خبر جدید 
کلاً صــورت ماجــرا را عــوض کــرد. خبــر 
ایــن بــود: »بازی دربــی به دلیــل آلودگی 
هوا لغو می شــود.« انتشار چنین خبری 
ذهن هــا را از دغدغــه قبلــی بــه ســمتی 
پــرت کــرد کــه بعــد از تعطیلــی طولانــی 
مــدت لیگ، این بار هم به دلیل آلودگی 
هــوا نبایــد منتظــر برگــزاری بزرگتریــن 
بــازی هفتــه دوازدهم باشــند. در چنین 
شــرایطی قطعــاً هوادارانــی کــه بــرای 
برگــزاری بــازی تیم هــای محبــوب خــود 
روزشــماری می کردند دچار سرخوردگی 
شــده و بایــد منتظــر بماننــد تــا شــاید 

مســأله آلودگی هوا تا روز بیســت و نهم 
از بیــن بــرود تــا دربــی 99 برگــزار شــود.

 
باز هم تماشاگران نقش اصلی 

را بازی می کنند
 پاســخ ایــن ســؤال کــه دربــی به دلیــل 
آلودگــی هــوا لغــو می شــود یــا خیــر را 
بهتر از هرکســی ســهیل مهدی مسئول 
ســازمان لیــگ می دانــد. امــا پاســخ این 
مقام مسئول به سؤال مطرح شده این 
است: »لغو دربی به دلیل آلودگی هوا را 
حضور یا عدم حضور تماشاگران تعیین 
می کنــد.« مهــدی در ادامــه توضیحات 
خود را این طور کامل می کند: »سلامتی 
مــردم بــرای مــا از هــر چیــزی واجب تــر 
اســت و چون ســنین حساسی تماشاگر 
دربــی هســتند و بایــد روی ســکوها قرار 
بگیرند، در صــورت اینکه آلودگی ادامه 
داشته باشد و بازی هم با تماشاگر قرار 
باشــد برگزار شــود، لغو می شود؛ اما اگر 
دربی بدون حضور تماشاگر باشد، بعید 
اســت که تعطیل شــود.« مهــدی ادامه 
می دهــد: »باید منتظــر بمانیم و ببینیم 
که تا روز سه شــنبه شــرایط آلودگی هوا 

بــه چــه صــورت هســت و مســئولان در 
این خصوص چه دســتوری می دهند.«

 
 برگزاری دربی 

در هاله ای از ابهام
 بــا توجــه بــه نحــوه پاســخ دادن ســهیل 
مهــدی در نهایــت برگــزاری یا لغــو دربی 
به دلیــل آلودگی هــوا در هاله ای از ابهام 
باقــی می مانــد و مشــخص نیســت کــه 
این بازی حســاس در روز بیســت و نهم 
آذرمــاه در ســاعت مقرر برگزار می شــود 
یــا خیــر؟ چــون مســئولان برگــزاری این 
بازی نیز همچنان خودشان باید منتظر 
اعلام ســازمان هواشناســی باشــند. اما 
آنچــه می تــوان از شــواهد امــر بــه طــور 
قطــع گفــت ایــن اســت کــه بعیــد بــه 
نظــر می رســد دربــی 99 حتــی اگــر روز 
سه شنبه برگزار شود با حضور تماشاگر 
باشــد و بایــد بــه ایــن نکتــه اشــاره کنیم 
کــه علاقه منــدان بــه فوتبــال بایــد بــا 
تصــور اینکه دربــی را از پای گیرنده های 
تلویزیونــی می بینند منتظر اعلام نهایی 
ســازمان لیــگ بــرای برگــزاری دربــی 99 

باشــند.

سهیل مهدی: شاید به خاطر تماشاگران بازی سه شنبه لغو شودسهیل مهدی: شاید به خاطر تماشاگران بازی سه شنبه لغو شود
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 مهــدی قایــدی و شــیخ دیاباتــه 
در نوزدهمیــن دوره رقابت هــای 
لیــگ برتــر زوج بســیار خوبــی 
ســاخته بودنــد و همــه تیم هــا 
را می ترســاندند امــا حــالا دیگــر 
آنهــا نــه تنهــا در یــک تیــم حضــور 
ندارنــد بلکــه در دو قطــب کامــلاً 

متضــاد تــوپ می زننــد. 
قایــدی پــس از ســپری کــردن 
ــاره بــه  یــک فصــل ناموفــق، دوب
اســتقلال برگشــت تا اوج بگیرد. 
شــیخ دیاباتــه هــم فوتبــال قطر را 
بــه مقصــد ایــران تــرک کــرد اما به 
جــای اســتقلال، پرســپولیس را 
برگزیــد تــا بــه صــف خارجی هایی 

بپیونــدد کــه بــازی در هــر دو تیــم 
مطــرح پایتخــت کشــورمان را 

تجربــه کــرده اســت. 
خیلی هــا منتظــر بودنــد تــا هفتــه 
آینــده تقابــل قایــدی و دیاباتــه 
را شــاهد باشــند ولــی بــا توجــه 
بــه مصدومیــت شــدید شــیخ و 
دوری او کــه بــه احتمــال زیاد یک 
مــاه طــول می کشــد، ملاقــات 
ایــن زوج اســبق فعــلاً میســر 
نخواهــد شــد و شــاید در بــازی 
گــر اســتقلال و  برگشــت یــا ا
ــه  پرســپولیس در جــام حذفــی ب
یکدیگــر خوردنــد، شــاهد تقابــل 

آنهــا بــا هــم باشــیم.

با تصمیم عوامل برگزاری دربی پایتخت، 
این مسابقه به احتمال فراوان بدون حضور 
ر  و بسیا ر می شود  برگـــــــــــــــزا ن  گرا تماشا
بعید است که طـــــــــــــــی روزهای باقیمانده 
تخاذ   تصمیم دیگری پیــــــــــــــــــــــرامون آن ا

شود. 
لبته بی تماشاگر بودن مسابقه به معنای  ا
بی تحرکی کانون هواداران دو تیم نخواهد بود 
و اتفاقاً آنها در چنین شرایطی از دوشنبه شب 

کار زیادی داخل ورزشگاه دارند. 
قرار است سکوهای ورزشگاه آزادی به دو 
قسمت برابر تقسیم شود و هر بخش از آن در 

اختیار یکی از دو تیم قرار بگیرد تا پرچم های 
بزرگ آبی و قرمز را روی سکو ها نصب کنند و با 
این کار جلوه بهتری از بابت پخش تلویزیونی 

به استادیوم بدهند.
با این کار، سکوهای خالی عملاً با این پرچم های 
بزرگ مفروش می شود.  البته چنین کاری در 
دربی ها بی سابقه نیست و پس از شیوع ویروس 

کرونا چند بار انجام شده است.
 بازی قبلی استقلال و پرسپولیس که اسفند ماه 
برگزار شد در حضور تماشاگران بود ولی مسابقه 
این هفته همان طور که گفتیم به احتمال فراوان 

بدون حضور آنها برگزار خواهد شد.

 zسوژه zگزارش

با وجود بی تماشاگر بودن دربیقایدی - دیاباته، شاید وقتی دیگر

سکوهای آزادی آبی و قرمز می شوند

در حالی که همچنان 
اهالی فوتبال مانده اند 

که بازی دربی با 
تماشاگر برگزار می شود 
یا خیر؟ یک خبر جدید کلاً 

صورت ماجرا را عوض 
کرد. خبر این بود: »بازی 

دربی به دلیل آلودگی 
هوا لغو می شود.« 
انتشار چنین خبری 

ذهن ها را از دغدغه 
قبلی به سمتی پرت 

کرد که بعد از تعطیلی 
طولانی مدت لیگ، این 
بار هم به دلیل آلودگی 

هوا نباید منتظر 
برگزاری بزرگترین 

بازی هفته دوازدهم 
باشند.
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